
Засновники Національна бібліотека України імені В. І. Вернадського, Служба інформаційно-аналітичного 
забезпечення органів державної влади (СІАЗ). Заснований у 2003 році. Видається двічі на тиждень.  
Головний редактор О. Онищенко, академік НАН України. Редакційна колегія В. Горовий (заступник головного 
редактора, науковий керівник проекту), Т. Гранчак, Ю. Половинчак, Л. Чуприна. Бюлетень підготували                
В. Бондаренко, С. Горова, А. Потіха. Адреса редакції: НБУВ, пр-т 40-річчя Жовтня, 3, Київ, 03039, Україна. Тел. 
(044)524-25-48, (044)525-61-03. E-mail: siaz@pochta.ru, www.nbuv.gov.ua/siaz.htm1.  
Свідоцтво про державну реєстрацію КВ № 5358 від 3 серпня 2001 р. 

 
Передрук матеріалів дозволяється лише  

після погодження з СІАЗ: siaz@pochta.ru 

 

РЕЗОНАНС 
/Бюлетень матеріалів, підготовлених на базі аналізу  

оперативної інформації електронних видань/ 
 
 

№ 55 
(27 липня 2010 р.) 

 
ЗМІСТ: 

 
У ЦЕНТРІ УВАГИ ......................................................................... 2 
АНАЛІТИЧНИЙ РАКУРС ............................................................ 3 
АКТУАЛЬНА ПРЕС-КОНФЕРЕНЦІЯ ....................................... 10 
ЗАКОНОДАВЧА ВЛАДА ........................................................... 12 
ВИКОНАВЧА ВЛАДА ................................................................ 16 
ПОЛІТИКА ................................................................................... 22 
ЕКОНОМІКА ................................................................................ 26 
 

 
 

 
 
 
 
 
 
 

КИЇВ 2010  



 2

 

У ЦЕНТРІ УВАГИ 
     
 

У Криму відбулася зустріч Президента України В. Януковича  

з Прем’єр-міністром Російської Федерації В. Путіним 
 
Вітаючи В. Путіна в Україні, В. Янукович наголосив на важливості 

подальшого розвитку двосторонніх відносин між Україною та Росією і створення 
дієвих механізмів такої співпраці. «Те, що ми з Вами намітили і про що раніше 
говорили – об’єднання зусиль для підняття рівня економіки наших країн – без 
створення конкретних механізмів це зробити неможливо», – підкреслив 
Президент. 

Під час зустрічі глава держави запропонував високому гостю розглянути 
актуальні питання співробітництва, насамперед ті, що мають розглядатися на 
засіданні Українсько-Російської міждержавної комісії, яке планується провести 
восени цього року в РФ. За словами В. Януковича, є цілий ряд пропозицій, 
підготовлених українською та російською Підкомісіями, які потрібно вирішувати 
зараз на рівні урядів. 

Прем’єр-міністр РФ подякував Президентові України за запрошення 
відвідати Крим.  

Говорячи про двосторонню співпрацю України і Росії, В. Путін підкреслив, 
що останнім часом товарообіг між державами збільшився і практично вийшов на 
докризовий рівень. Він констатував «просування», зокрема, у 
високотехнологічних напрямках – авіабудуванні та космічній галузі. За словами 
російського прем’єра, важливою є також і українсько-російська співпраця в 
енергетичному секторі. 

«У нас дійсно багато питань, і ми працюємо над їх вирішенням у постійному 
контакті з Прем’єр-міністром України. У практичній площині вирішуємо 
економічні питання, що стоять перед нашими країнами», – підкреслив В. Путін 
(Офіційне інтернет-представництво Президента України 
(www.president.gov.ua). – 2010. – 24.07).  

 

Відбулася зустріч Президента України В. Януковича  

з Патріархом Московським і всієї Русі, Предстоятелем Російської 

Православної Церкви Кирилом 
 
Глава держави привітав Патріарха на українській землі. 
На початку зустрічі Предстоятель РПЦ Кирило вручив Президентові України 

вищу нагороду Російської Православної Церкви – Орден РПЦ Святого 
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рівноапостольного Князя Володимира I ступеня. Цю нагороду В. Янукович 
отримав «за увагу до трудів зі зміцнення православ’я в Україні та у зв’язку з 60-
річчям з дня народження». 

Патріарх Кирило відзначив, що це вища відзнака РПЦ, якою нагороджують 
виключно патріархів і глав держав. «Я радію, що у зв’язку з Вашою круглою 
датою – такою значною – я мав можливість у перший рік Вашого президентства на 
знак глибокої поваги РПЦ до Ваших трудів і Вашої особистості вручити Вам цю 
нагороду», – сказав Предстоятель Російської Православної Церкви (Офіційне 
інтернет-представництво Президента України (www.president.gov.ua). – 2010. 
– 23.07).  

 
 

АНАЛІТИЧНИЙ РАКУРС  
 

А. Потіха, наук. співроб. 

Урожай 2010: перспективи АПК 

 
Початок збору врожаю співпав з погіршенням природних умов, що призвело 

до значних збитків у аграрній галузі. Аномально жарке і дощове літо помітно 
зашкодило визріванню зернових, зменшивши їх врожайність як мінімум на            
10–15 %. Причому з кожним днем втрати зростають, оскільки через зливи в 
багатьох регіонах техніка просто не могла вийти на поля.  

Галузеві експерти вже знизили прогнози урожаю, що може відбитися на 
цінах. Хоч як прикро, але через погодні умови цьогорічний валовий збір зернових 
буде меншим, ніж прогнозувалось під час посівної, припускає і віце-прем’єр-
міністр В. Слаута. Міністерство аграрної політики України знизило прогноз 
урожаю зернових у поточному році із 45 млн т до 42 млн. «Очікується, 
щонайменше, 42 млн т – це у вазі після дообробки», – підкреслив очільник 
аграрного блоку уряду. Він зазначив, що такий прогноз складено на підставі 
даних, одержаних із регіонів. 

У цілому ж, з врахуванням перехідних запасів (6 млн т), загальна пропозиція 
зерна у 2010/11 МР складе понад 48,3 млн т. Тобто очікується достатньо високий 
рівень пропозиції. Як повідомив В. Слаута, валовий збір пшениці прогнозується 
на рівні 17,5 млн т, кукурудзи – 11,8 млн т і близько 12 млн т – ячменю.  

Загалом, за підрахунками МінАПК, до збирання в поточному році підлягає 
15,1 млн га зернових культур, в тому числі 11,9 млн га ранніх зернових та 
зернобобових культур. Станом на 20 липня до проведення жнив приступили 
господарства всіх регіонів. Ранні зернові і зернобобові обмолочені на площі            
3,4 млн га. Намолочено 8,1 млн т зерна при середній врожайності 24,3 ц/га. Понад 
мільйон тонн зерна отримали хлібороби Одеської (1526 тис. т) та Миколаївської 
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(1170 тис. т) областей. Разом з тим, у Харківській, Чернігівській, Херсонській 
областях врожайність ранніх зернових на круг не перевищує 22 ц/га. Пшеницю 
зібрано на 24 % площ, намолочено 4,1 млн т зерна. Ячмінь зібраний на площі           
1,7 млн га, намолочено 3,7 млн т зерна. Жито обмолочено на 2 % площ, 
намолочено 14 тис. т. Триває збирання ріпаку, якого намолочено 830 тис. т.  

Формування врожаю зернових культур, особливо озимої групи, відбувалося 
за складних погодних умов. Взимку на території ряду областей (Харківська, 
Полтавська, Сумська, Черкаська, Київська, Чернігівська) через несприятливі 
явища (вимерзання та тривала дія льодяної кірки) загинуло 733,8 тис. га озимих 
зернових культур та 632,5 тис. га озимого ріпаку, які пересіяні ярими культурами. 

До середини липня майже з кожної області надходили тривожні звістки: через 
складні погодні умови аграрії сповільнили темпи збирання врожаю. У Криму 
аграрії, які встигли зібрати ячмінь до дощів, одержали досить якісне зерно, хоча в 
цілому на півострові град і злива знищили майже чверть урожаю ячменю й значно 
знизили якість пшениці. Втрати, попередньо, становлять майже 40 млн грн.  

Проблеми нинішнього врожаю зачепили також Черкащину, особливо її лівий 
берег. Стурбовані тут і тим, що область не переробляє сировину, а просто 
вивозить її.  

Констатують проблеми і в інших регіонах. Так, Чернігівська область, за 
прогнозами експертів, теж недобере у врожаї. Там через несприятливі умови в 
зимовий період загинуло 15,2 % озимих культур. Незважаючи на пересівання їх 
іншими культурами, повністю компенсувати втрачені площі не вдалося. Тому 
загальна посівна площа під зерновими й зернобобовими нинішнього літа 
становить 626,9 тис. га, що на 4,2 % менше, ніж торік. Крім того, вегетація 
зернових в області відбувалася в умовах нестачі вологи. З настанням збиральних 
днів аграрії Чернігівщини нарікають на рясні опади. Але найбільшого удару стихія 
завдала західним областям, про що повідомляли ЗМІ.  

Не вселяє оптимізму аграріям і якість цьогорічного зерна. Дощі вимивають 
клейковину з зерна, у деяких регіонах трапляється його проростання у колосках на 
полі, пояснив В. Слаута.  

Проте представники влади заспокоюють і не роблять з цього трагедії, хоч і 
висловлюють стурбованість, намагаючись при цьому виправити ситуацію.  

Ще на початку своєї каденції Президент України В. Янукович зазначав, що 
очікує від профільних урядовців професійних дій для покращення ситуації у 
вітчизняному агропромисловому комплексі, наданні допомоги селу. «Ми повинні 
використати всі можливості, щоб підняти рівень виробництва в АПК, щоб ті, хто 
працює на селі, відчули – держава піклується про них», – наголосив В. Янукович. 

Певного оптимізму додає те, що в другій половині липня погодні умови, а, 
отже і ситуація із збиранням врожаю покращилась. Втішає і те, що 20 % втрат 
групи ранніх колосових (це озима пшениця і ячмінь) будуть нівельовані 
прибутками сільгоспвиробників від урожаю кукурудзи, що посіяна на 2,712 млн га 
і ціни на яку цьогоріч високі. Тож структура експорту цьогоріч дещо зміниться – 
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зросте експорт кукурудзи і скоротиться пшениці. 
За прогнозами В. Слаути, експорт у 2010-2011 маркетинговому році 

становитиме 18 млн т проти 21 млн у 2009-2010 МР і 24,5 млн у 2008-2009 МР. 
«Це теж непоганий результат», – наголосив він. 

Експерти відзначають, що в період цьогорічної збиральної кампанії, окрім 
сюрпризів з погодою, залишаються ряд традиційних для українських аграріїв 
проблем. На сьогодні питання вирощення хорошого врожаю вже відходить на 
другий план, а ось збирання і зберігання зерна стає більш актуальною і важливою 
проблемою. 

На думку експертів, негативним фактором, який суттєво впливає на темпи 
збирання культур, є застарілість техніки. Зокрема, при збиранні врожаю ріпаку 
дуже ефективним є ріпакові столи, які не дозволяють випадати дрібному ріпаку з 
жатки комбайну на поле. Але не кожен комбайн в господарствах має такого 
помічника. Дуже відчутною проблемою є нестача перевізної та збиральної 
техніки, яка дозволяє оперативно та якісно збирати та зберігати врожай. Так, 
деяким фермерам доводиться тижнями чекати на комбайни, а тим часом зерно 
перезріває і просто осипається в полі. 

Сьогодні є технології для вирощування зернових навіть до 100 ц/га, але, на 
жаль, в Україні наразі немає достатньої кількість елеваторів. Загальна потужність 
сертифікованих елеваторів оцінюється в 27-28 млн т і ще плюс 5 млн т 
несертифікованих, що дозволяє тримати високу ціну на зберігання та роботи з 
перевалки, сушки зерна. При цьому в період збирання врожаю ціна на зерно 
зазвичай падає через високу пропозицію на ринку. На сьогодні ціни на зернові 
знаходяться на рівні собівартості плюс 10-20 % цінової надбавки, куди входять 
виробничі витрати. 

Як відзначають експерти, закупівельні ціни, запропоновані вітчизняними 
трейдерами, знижені до 850 грн/т на фуражну пшеницю 6 класу, ячмінь –            
650 грн/т, у відповідь на проблеми з поверненням ПДВ. Навіть інтервенційні ціни 
були знижені в середньому на 10 % (пшениця м’яка, 6 класу – 960 грн/т, ячмінь – 
860 грн/т), на пшеницю 3 класу на 8 липня ціна становила 1168 грн/ т, що на 1 % 
нижче, ніж закупівельна ціна на аналогічну дату торік, і менше, ніж було за 
тиждень до цього. Тому єдиною надією збереження рентабельності виробництва 
зернових є їх якісне, вчасне та повне збирання, яке за умови зниження цін дасть 
сукупний об’єм прибутку, який хоч якось виправдає сили та кошти, витрачені на 
його виробництво, проте на розвиток ведення сільського господарства в таких 
умовах годі й сподіватися. 

В свою чергу, голова Аграрного союзу України Г. Новиков вважає, що в 
країні ситуація тільки ускладнюється через низькі ціни на зерно. За його словами, 
товаровиробника найбільше хвилює надзвичайно низький рівень цін на зерновому 
ринку. Зерно накопичується на токах господарств, оскільки не працює ринок. Не 
веде закупівель Аграрний фонд України, зволікається створення на базі 
підприємств Держрезерву та ДАКу «Хліб України» Національної зернової 
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компанії «Зерно України», яка б стала регулятором рівня цін на ринку зерна.  
Г. Новиков зазначив, що не маючи доступу до кредитних ресурсів, не 

закуповують зерно підприємства системи Укрспирт, хлібопекарської і 
комбікормової промисловості, птахівництва і тваринництва. Зерноторгівельні 
компанії, посилаючись на невиплату їм ПДВ за минулий рік, знизили ціни на 
зерно. «Так, за тонну ячменю в АР Крим пропонують лише 500-600 грн, а в 
Одеському порту – близько 800 грн з доставкою, яка в залежності від відстані 
сягає чверті зазначеної суми. Такі ціни навіть не компенсують понесених 
господарствами витрат, бо собівартість тонни ячменю в залежності від 
врожайності в різних регіонах становить 650-800 грн», – підкреслив Г. Новіков. 

За його словами, виходячи із ситуації, що складається на ринку зерна врожаю 
2010 р., за дорученням селян Аграрний союз України, Асоціація фермерів та 
приватних землевласників України і Українська аграрна конфедерація звернулись 
до Прем’єр-міністра України М. Азарова з листом, в якому інформували керівника 
уряду про стан справ та запропонували здійснити низку заходів, спрямованих на 
поліпшення ситуації та просили його провести робочу зустріч з керівництвом 
об’єднань товаровиробників країни. «Проте наші пропозиції щодо врегулювання 
ситуації на зерновому ринку та звернення до Прем’єр-міністра України М. 
Азарова з проханням зустрітись з керівниками громадських організацій 
залишились без реагування і відповіді», – зауважив Г. Новіков. 

Він зазначив, що керівники господарств і фермери змушені реалізовувати 
продукцію за цінами, що не покривають затрат. Адже потрібно збирати врожай, 
вести догляд за посівами, закладати основу урожаю наступного року, 
розрахуватись з боргами за надто дорогі матеріально-технічні ресурси, платити 
людям зарплату та податки. «Ми змушені були звернутись з листом до Президента 
України В. Януковича з проханням провести робочу зустріч з керівниками 
громадських організацій аграрної галузі, на якій розглянути всі проблеми, що 
склались на ринку зерна», – зазначив голова АСУ. 

Проте більшість експертів не схильні драматизувати ситуацію; 
держчиновники запевняють, що основні проблеми на контролі в уряду і будуть 
вирішені. 

Як зазначив віце-прем’єр-міністр і голова Координаційної ради з питань 
аграрної політики при Кабміні В. Слаута, на ринку зерна нині спостерігаються усі 
ознаки перенасичення. Про це, зокрема, свідчить той факт, що за останні чотири 
маркетингові роки виробництво пшениці у світі збільшилося на 14 %, а його 
запаси – на 48 %, кукурудзи – на 14 % і 27 %, ячменю – на 9 % і 70 % відповідно. 
В. Слаута наголосив, що на внутрішньому ринку, за даними 
Держконтрольсільгосппроду, на 1 липня задекларовано 4,6 млн т зерна, у тому 
числі пшениці – 2,2 млн т, кукурудзи – понад 0,5 млн т, ячменю – 1,1 млн. 

За цієї ситуації, аби не допустити обвалу цін, на думку В. Слаути, усім 
учасникам ринку треба працювати не лише над збереженням, а й над 
розширенням ринку збуту та логістичних шляхів.  
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В ході селекторної наради з регіонами з питань функціонування ринку зерна у 
2010/2011 МР та стану проведення жнив міністр аграрної політики України            
М. Присяжнюк відзначив, що для збалансування внутрішнього ринку, 
недопущення його обвалу у період масового збирання врожаю слід забезпечити на 
належному рівні експорт зернових культур, а також забезпечити активні дії на 
ринку зерна, насамперед державних операторів – Аграрного фонду, ДАК «Хліб 
України» та Держматрезерву. «Поява нового зерна на ринку завжди знижувала 
ціну. Це ми спостерігали в південних регіонах наприкінці червня. Проте, 
позитивні тенденції світового ринку вже торкнулися й вітчизняного зернового 
ринку. Так, за останні 3 тижні ціни експортних контрактів на пшеницю (як 
фуражну, так і продовольчу) та ячмінь зросли в середньому на 15-20 дол./т. Крім 
того, протягом останніх 2-х тижнів зернотрейдери підвищили у середньому 
закупівельні ціни на пшеницю – на 130-150 грн/т, на ячмінь – на 200-250 грн/т. 
Почали зростати й середні ціни продажу зерна сільгоспвиробниками. За нашими 
оцінками, тенденція до зростання середніх рівнів цін на зернові збережеться й 
надалі. Можна прогнозувати подальшу стабілізацію цінової ситуації», – повідомив 
міністр. 

Він наголосив на необхідності активізації роботи Аграрного фонду і 
нарощування темпів закупівлі зерна до Агрофонду щодо Державного регулювання 
ринку зерна. Міністр повідомив, що у 2010 р. Аграрним фондом може бути 
закуплено до 5 млн т зерна. «Взагалі ситуація, яка склалася із Аграрним фондом у 
цьому році, ще раз переконала у необхідності терміново вирішувати проблему 
створення на базі державних хлібозаготівельних та зерноприймальних 
підприємств системи Держкомрезерву та ДАК «Хліб України» державного 
оператора на ринку зерна, на який необхідно покласти функції формування єдиної 
стратегії діяльності на ринку зерна» , – зауважив М. Присяжнюк. 

Генеральний директор української аграрної конфедерації С. Стоянов також 
вважає, що не ватро надто песимістично оцінювати аграрний ринок України. 
Щодо врожаю-2010 він прогнозує, що збір ранніх зернових разом з круп’яними 
складе близько 30,5 млн т, у тому числі 17,5 млн т пшениці, 11,0 млн т ячменю, на 
жито (0,6 млн т), горох (0,5 млн т), круп’яні культури (гречку, просо, овес, рис – 
0,9 млн т). «Цей прогноз дещо вищий, ніж недавні урядові прогнози (42 млн т), що 
пов’язано, можливо, з нашими, більш оптимістичними, оцінками урожаю 
кукурудзи, для якої цього літа склалися дуже хороші погодні умови», – зазначив 
С. Стоянов. 

Що стосується інтриг нового експортного сезону, то внаслідок погодних умов 
основні з них пов’язані з якістю пшениці і ячменю. За розрахунками української 
аграрної конфедерації, зерновий експортний потенціал України в 2010/11 МР 
може бути на рівні 18,5 млн т, на 15 % менше минулого МР, проте це кількісне 
падіння буде істотно компенсовано збільшенням експортних (а значить і 
внутрішніх) цін на зерно. Як відзначає С. Стоянов, їх підвищення почалося на 
світових ринках з кінця червня ц.р., абсолютно нетипово для передзбирального 
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часу в Північній півкулі, і продовжується в липні, підтримуване повідомленнями 
про погодні впливи на урожай у всьому світі, особливо у зв’язку із засухою в 
Росії. «Тому підтримку цінам ми чекаємо дуже пристойну», – підкреслив            
С. Стоянов. 

Проте, за його словами, поки старт експортного сезону в Україні явно 
зривається. Виходячи з темпів відвантажень за 15 днів червня об’єм експорту 
зерна з України ледве перевищив 500 тис. т, що більш ніж в тричі менше 
аналогічного періоду минулого року (1700 тис. т). Причини – і неповернення ПДВ, 
і невидача ПДВ-облігацій, і відставання зі збором врожаю.  

Разом з тим голова української аграрної конфедерації відмічає і позитив у 
погодних умовах. Окрім сприятливих умов для кукурудзи, на його думку, 
позитивним буде те, що вимивання із зерен злаків білка під впливом частих опадів 
повинне позитивно позначитися на якості ячменю як сировини для пивоваріння. 
Судячи з усього, Україна цього року матиме значні ресурси якісного пивоварного 
ячменю. 

Загалом же, за оцінками експертів світового ринку зерна, в цьому році може 
виникнути дефіцит зерна і ціни на нього зростуть. Як повідомляють ЗМІ, 
неочікуваними для ринку новинами в звіті USDA стали менші, ніж 
прогнозувалося раніше посівні площі в США під кукурудзою, а головне – 
меншими на 300 млн бушелів (7,6 млн т), ніж очікувалось виявилися кінцеві 
залишки цієї культури. Крім того, за другий квартал 2010 р. в США було 
використано 3,38 млрд буш. (85,9 млн т) кукурудзи, що на 690 млн буш. (17,5 млн 
т) перевищує відповідний показник 2009 р. 

Не зважаючи на те, що посівні площі під кукурудзою в США все ж є 
більшими, ніж рік тому на 2 %, а залишки на 1 % перевищують показник 2009 р., 
ринок очікував більшого й відреагував стрімким зростанням біржових цін. За один 
день 30 червня котирування липневих ф’ючерсів на Чиказькій товарній біржі 
(CME) виросли майже на 10 %. 

На цьому фоні виросли й котирування пшениці. Їх не зупинили дані того ж 
звіту USDA, за яким кінцеві залишки пшениці в США на 30 червня (973 млн буш. 
або 26,5 млн т) на 48 % перевищують залишки на відповідну дату 2009 р. З іншої 
сторони, посівні площі під пшеницею в США у 2010 р. (54,3 млн акрів або            
22 млн га) є найменшими за останні 39 років. 

В другій половині липня м’яка озима пшениця на товарній біржі Чикаго 
подорожчала на 8,3 % – до 219,65 дол./т (це найвища ціна з червня 2009 р.). 
Щоправда, потім ціни дещо знизилися – ф’ючерсні контракти з поставкою у 
вересні уклали по 214 дол./т, повідомило агентство Bloomberg. 

Вартість зерна в світі росте з кінця червня через засуху в країнах Євросоюзу, 
Росії і Казахстані. Тільки в Росії загинуло 9,6 млн га з 48 млн га посівів. 
Міністерство сільського господарства Російської Федерації вже знизило прогноз 
урожаю з 97 млн т до 85 млн т, а експерти в своїй більшості вважають, що він не 
перевищить 56 млн т. Невтішна ситуація і в Казахстані: за даними Інституту 
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кон’юнктури аграрного ринку, урожай в нинішньому році буде на третину 
менший минулорічного – 14,5-15,5 млн т. Ситуація на світовому ринку може 
погіршитись через зниження поставок зерна з Канади, де посіви страждають від 
дощів і з Австралії – через нашестя сарани. Міністерство сільського господарства 
США за останній місяць знизило прогноз поставок пшениці на світовий ринок в 
2010/11 МР на 7,5 млн т – до 661 млн т. 

В Україні ж, на думку експертів, спекотна погода не приведе до втрати 
урожаю сільськогосподарських культур. Про це заявив начальник Гідрометцентру 
М. Кульбіда. «Озимі культури вже завершили або завершують вегетацію, тому 
нинішні погодні умови їм не страшні. Вони могли б негативно вплинути на 
кукурудзу, але аграрії останнім часом сіють стійкі до посушливої погоди сорти», – 
зазначив М. Кульбіда. Його врожайні прогнози також дещо перевищують 
розрахунки МінАПК – 42,5-43,5 млн т. 

Отже, нинішня цінова кон’юнктура дозволяє українським зернотрейдерам 
вигідно торгувати на світовому ринку. Проте повною мірою скористатися 
сприятливою світовою кон’юнктурою компаніям заважає дефіцит оборотних 
коштів. Більшість зернотрейдерів не може збільшити обсяги закупівель через 
затримки з поверненням ПДВ. За даними української аграрної конфедерації, сума 
простроченої заборгованості з ПДВ перед агропромисловим комплексом складає 
близько 10 млрд грн. 

Щодо заборгованості з відшкодування ПДВ перед експортерами зерна віце-
прем’єр-міністр В. Славута повідомив, що найближчим часом це питання 
вирішиться і механізм відшкодування ПДВ через випуск облігацій запрацює. 

В свою чергу, Прем’єр-міністра М. Азаров на зустрічі з представниками 
ділових кіл і зарубіжними дипломатами заявив про готовність перейти до 
автоматичного відшкодування ПДВ, при цьому визнав, що уряд поки не знає, як 
це зробити. 

Бізнесмени традиційно цікавилися, коли почнеться відшкодування 
простроченої заборгованості по поверненню ПДВ. Коментуючи це питання, 
Прем’єр-міністр визнав, що його уряд нарощує борг. «Але у нас заборгованість по 
ПДВ росте вже не такими темпами, як у попередників», – підкреслив він, 
нагадавши, що в серпні Кабінет Міністрів планує вийти на ринок з пропозицією 
п’ятирічних ПДВ-облігацій. 

Щодо реалізації товарного зерна, то тут теж є різні варіанти. Окрім експорту, 
про який багато говорять, можна збільшити реалізацію зерна на внутрішньому 
ринку. Зокрема, для відгодівлі худоби. В Україні є потреба нарощування 
виробництва тваринної продукції. ЯК зазначив В. Славута, вітчизняні 
сільгоспвиробники забезпечують потребу внутрішнього ринку м’яса за рахунок 
власного виробництва на 87-90 % і планують нарощувати його, але сьогодні           
300-340 тис. т Україна все ще змушена імпортувати. «І хоч імпорт м’яса птиці та 
свинини у першому півріччі року зменшився майже на 30 %, збільшилась частка 
неякісного товару. Зокрема, м’яса птиці на 7 %, свинини – на 33 %. Наразі перед 
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митницею та іншими державними контролюючими органами стоїть завдання 
зупинити ввезення неякісного м’яса та контрабанду, захистити споживача від 
такої продукції, перед аграріями – збільшити виробництво м’яса», – заявив ваіце-
прем’єр . 

В цілому експерти відзначають позитивні зрушення в агропромисловому 
комплексі. На цьому наголошують, зокрема, в уряді. За інформацією В. Слаути, в 
ситуацію в АПК вдалося стабілізувати. Так, за перше півріччя рівень зростання 
виробництва агропродукції становив 3,4 % (зокрема, продукції тваринництва – на 
4,1 %), у тому числі у сільгосппідприємствах – 7,7 % (на 11 %). Щодо збору 
цьогорічного врожаю, то є сподівання, що основні проблеми будуть вирішені.  

На наступному засіданні Координаційної ради, яка відбудеться у середині 
серпня, представники влади, бізнесу та громадськості розглядатимуть питання 
щодо внесення пропозицій до проектів Податкового кодексу, Програм 
економічних реформ, діяльності уряду і розвитку АПК.  

 
 

АКТУАЛЬНА ПРЕС-КОНФЕРЕНЦІЯ 
 

С. Горова, влас. кор. 

 
В. Карасьов відчув оптимізм і перспективу 

«Єдиного Центру» 
 
22 липня, на прес-конференції в інформаційному агентстві УНІАН, політолог 

В. Карасьов заявив про свій вступ до Єдиного Центру. Він констатував, що до 
такого рішення його спонукали кілька принципових міркувань. Насамперед, це 
розрізненість та роздрібненість у демократичному таборі. Крім того, говорив            
В. Карасьов, «не влаштовує ситуація з українською демократією, яка сьогодні 
склалася в суспільстві. Не влаштовує те, що наша політична система в останні 
роки звелася до ротації у влади між Ю. Тимошенко і Партією регіонів. Мені не 
подобається консервативна модель партійної системи, коли з одного боку є Партія 
Регіонів, з іншого – блок БЮТ, а все інше – роздріблене».  

Модель, яку пропонує керівник найбільшої опозиційної партії            
Ю. Тимошенко, – безсила, недієва та аморфна, – говориться в прес-релізі, 
розданому журналістам. «Я не вважаю, що БЮТ це повноцінна демократична 
сила. Тому, що ми маємо демократію будувати в середині партії, а потім вже 
розбудовувати її в країні», – говорив у своєму виступі В. Карасьов.  

Натомість, сьогодні в «Єдиному центрі» відбуваються процеси внутрішньої 
реорганізації. Вони направлені на об’єднання демократичних сил, які опинилися 
між двома вождистськими мегапартіями – ПР та БЮТ. Нині «Єдиний центр» 
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освоює модель партії нового європейського типу з колективним керівництвом. 
Перші рішення у цьому напрямку будуть закріплені на з’їзді, що призначений на 
14 серпня. 

В. Карасьов додав, що запрошення вступити до лав та стати одним з 
керівників партії йому зробив лідер «Єдиного центру» В. Балога. Рішення про 
прийом в партію прийме з’їзд «Єдиного центру». На цьому з’їзді партія також 
поповниться новими членами, серед яких, за словами політолога, відомі, 
авторитетні особистості. 

В. Карасьов у своєму виступі виділив ініціативи партії на виборах до 
місцевих органів влади. Зокрема, він звертав увагу на те, що «зміни до закону про 
місцеві вибори лишають за бортом молоді партії, а їхні виборці опиняються без 
вибору. Їм немає альтернативи за кого голосувати, бо залишиться лише «партія 
влади», тобто ПР, та партія, яка тимчасово усунена від влади – БЮТ» (Прес-реліз). 
Єдиний Центр розглядає ці місцеві вибори як шанс до об’єднання, прообразу 
майбутньої політичної сили європейського зразка. Саме тому «Єдиний центр» 
запропонував новим партіям йти на вибори спільно. Лідер партії В. Балога на 
початку липня надіслав офіційні листи лідерам «Громадянської позиції»            
А. Гриценку (відповів – готовий координувати виборчу кампанію, але йде 
самостійно), «Собору» А. Матвієнку, «Оновлення країни» В. Наливайченку, 
«УДАРу» В. Кличку. Він пропонує Єдиний Центр як ресурс для спільної участі у 
виборах. Йдеться не про об’єднання в єдину партію під назвою «Єдиний центр». 
Партія пропонує здобути представництво в органах влади під прапором «Єдиного 
центру». Тим більше, що в політичних платформах цих політичних сил більше 
спільних засад, ніж відмінних. Якщо цього не зробити, є велика ймовірність, що 
демократичні сили залишаться на узбіччі перетворень у країні, вважають в 
«Єдиному центрі». 

«Єдиний центр» має понад 800 регіональних осередків, які можуть 
делегувати представників у владу. Партія має достатній ресурс, щоб здобути 
перемогу 31 жовтня», – наголошується в прес-релізі. 

Слід нагадати, що рішення про участь у місцевих виборах, призначених на          
31 жовтня, було одноголосно схвалено на засіданні президії партії у Києві. 
«Єдиний центр» іде на вибори з міцних позицій, які створювалися понад два роки 
всіма партійцями, в усіх регіонах країни. Ця виборча кампанія стане точкою 
відліку подальшої еволюції нашої політичної сили», – зазначив голова «Єдиного 
центру» І. Кріль. 

Політолог О. Палій прогнозує, що об`єднання політичних сил на базі 
“Єдиного центру” може стати сильним конкурентом Партії Регіонів на виборах. 
“Очевидно, що з новим маніпулятивним законом Партії Регіонів низка політичних 
сил будуть шукати маневрів, аби піти на вибори, адже вони просто можуть 
“пролетіти” на місцевих виборах. Тому я думаю, В. Балога хоче виступити такою 
собі об`єднуючою силою для них, адже це вигідно як для однієї, так і для другої 
сторони”, – сказав він. О. Палій зазначив, що така партія цілком могла 
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претендувати і на позиції мерів і на позиції в місцевих радах. “Я думаю, що 
утворивши об`єднання з політичних сил, які не входять ані до БЮТ, ані до ПР, ані 
до відверто проющенківських демократів від НУ – НС, ці політики могли стати 
серйозним конкурентом для “регіоналів” – підсумував експерт. 

Проте, існують і інші оцінки активності партії. Так, за інформацією ЗМІ, мер 
Кременчука Полтавської області М. Глухов написав заяву про вихід з «Єдиного 
центру». За його словами, він залишив лави партії через те, що 1,5 роки тому 
партія припинила активну діяльність і під час президентських виборів не проявила 
активної позиції. «Не можна, щоб партія була просто спостерігачем. На виборах 
Президента «Єдиний центр» ніяк себе не зарекомендував», – сказав М. Глухов. 

 
(Інформація СІАЗ) 

 
 

ЗАКОНОДАВЧА ВЛАДА 
 
Спікер В. Литвин направив Президенту В. Януковичу висновок 

юридичного управління парламенту з критикою деяких норм закону про 
місцеві вибори.  

«Разом з законом В. Литвин надіслав і довідку юридичного управління», – 
повідомили джерела в Адміністрації Президента.  

Документ містить низку критичних зауважень до ухваленого закону, а його 
стиль «витримано не в юридичному, а в політичному ключі».  

Зокрема, юруправління Ради критикує одну з основних норм закону, згідно з 
якою 50 % місць у радах будуть розподілені шляхом голосування за закриті 
виборчі списки.  

«На наш погляд, такий законодавчий підхід не забезпечить рівності 
представництва територіальних громад в цих органах... До того ж ПАРЄ і ОБСЄ 
неодноразово звертали увагу на неприпустимість пропорційної виборчої системи з 
закритими партійними списками, що призводить до появи слабких партійних 
корпорацій у молодому українському суспільстві, що розвивається», – йдеться в 
документі.  

У політичному ключі витримана і критика положення закону, згідно з яким 
сільські, селищні і міські голови, як і зараз, обираються за мажоритарною 
системою простою більшістю голосів.  

«Використання такої системи в багатьох випадках призвело до конфліктів 
голів з відповідними місцевими радами», – стверджують у Головному 
юруправлінні парламенту.  

Парламентські юристи піддали критиці і норму закону, що дозволяє 
кандидатам у депутати місцевих рад балотуватися виключно від місцевих 
партійних організацій.  
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Більшість зауважень юристів ідентичні вимогам представників опозиції і 
навіть стилістично нагадують тональність їхніх виступів.  

Зокрема, юруправління критикує норму закону, згідно з якою право висувати 
кандидатів мають лише місцеві організації партій, зареєстровані за рік до дня 
голосування:  

«Такий підхід порушує принцип рівної участі у виборах політичних партій, 
зареєстрованих у визначеному законом порядку. Тільки виборці шляхом 
голосування мають право вирішувати, яка партія заслуговує на підтримку, а яка – 
ні».  

Одним з останніх юристи Верховної Ради розкритикували положення закону, 
що передбачає одночасне проведення місцевих виборів і всеукраїнського 
референдуму.  

У документі вказується, що це може «істотно ускладнити процес свідомого 
волевиявлення громадян і надзвичайно політизувати процес місцевих виборів» 
(Українська правда (www.pravda.com.ua). – 2010. – 27.07).  

 
*** 

Заступник Голови Верховної Ради України М. Томенко звернувся з листом 
до Президента України В. Януковича щодо необхідності проведення 
обговорення ситуації навколо завершення реконструкції Меморіального музею 
Т. Шевченка в Каневі. 

М. Томенко зазначив, що до Верховної Ради України у справі відновлення 
пам’ятки архітектури – Меморіального музею Т. Шевченка на Чернечій горі в 
Каневі у первісному вигляді, запропонованому проектом видатного українського 
архітектора В. Кричевського, звернулася група провідних українських 
архітекторів: О. Граужис, Л. Цяук, Н. Шепитько та інші, серед яких народні та 
заслужені архітектори України, вітчизняні члени авторитетної міжнародної 
памґяткозахисної організації ІКОМОС, лауреати Державних премій у галузі 
архітектури різних років. 

Як відомо, за основу реставраційних робіт був взятий проект одного з 
фундаторів Української Академії мистецтв, автора Малого і Великого Державного 
Герба України В. Кричевського, який на базі історичних матеріалів передбачав 
відтворення колориту українських народних традицій у стилі та інтер‘єрі музею. 
Проект був схвалений Науково-методичною радою з питань охорони культурної 
спадщини Міністерства культури і мистецтв України в грудні 2003 р. та 
підтриманий Національною Академією мистецтв, Національною Академією 
архітектури, Національною Академією будівництва. 

Проте, зауважив віце-спікер, 28 травня поточного року президією Науково-
методичної ради Міністерства культури і туризму України без відповідного 
публічного обговорення та проведення відкритого конкурсу було прийнято 
рішення про радикальну зміну планів реконструкції – затвердження 
модерністської концепції, тематичної структури та ескізного проекту експозиції 
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музею Т. Шевченка в місті Каневі, розроблених ТАМ «Л.Скорик». 
М. Томенко наголосив, що прийняті ТАМ «Л.Скорик» рішення суттєво 

суперечать автентичному задуму В. Кричевського, втіленому у реставраційному 
проекті, готовність якого на сьогоднішній день вже складає біля 70 %. «І головне, 
швидка реалізація нової концепції реставрації Меморіального музею, на думку 
митців, свідчить про активне втручання у даний проект представників Вашої 
Адміністрації. Враховуючи наведене, вважаю за необхідне організувати публічне 
обговорення ситуації, що склалася навколо завершення реставраційних робіт 
Меморіального музею Т. Шевченка на Чернечій горі в Каневі, за участі відомих 
українських архітекторів та фахівців», – йдеться в листі М. Томенка до глави 
держави (Сайт Верховної Ради України (portal.rada.gov.ua). – 2010. – 26.07). 

 
*** 

Комітет з питань законодавчого забезпечення правоохоронної діяльності 
проаналізував практику застосування Закону України № 271 «Про внесення 
змін до деяких законодавчих актів України щодо посилення відповідальності 
за порушення вимог земельного законодавства». 

Законом внесені зміни до Кодексу України про адміністративні 
правопорушення, який доповнено новою ст. 53-3. У новій редакції також 
викладено ст. 53-2, 54 та 55 КУпАП. 

Як повідомили у секретаріаті Комітету, аналіз виконання закону свідчить, що 
мети посилення відповідальності в цілому досягнуто. Так, порівняно з 2007 р. у 
2008 р. сума стягнених штрафів збільшилася на 309 %, у 2009 р. – на 338 %. 
Зокрема, штрафи за правопорушення, передбачені новою ст. 53-3 («Зняття та 
перенесення ґрунтового покриву земельних ділянок без спеціального дозволу») у 
2008 р. становили понад 139 тис. грн, у 2009 р. – майже 150 тис. грн. 

Водночас, органами прокуратури виявлені випадки порушення вимог законів 
під час притягнення органами державного контролю громадян до адміністративної 
відповідальності за вказаними статтями. Так, за період дії закону прокурорами 
винесено 17 протестів на незаконні постанови, які задоволено. За результатами 
розгляду подань прокурорів до дисциплінарної відповідальності притягнуто 44 
службові особи контролюючих органів (Сайт Верховної Ради України 
(portal.rada.gov.ua). – 2010. – 26.07). 

 
*** 

Фракция Коммунистической партии не рассматривает возможность 
выхода из коалиции в Верховной Раде. Об этом сказал депутат Рады от КПУ            
А. Голуб. «Вопрос о выходе из коалиции сегодня не рассматривается», – сказал 
он. По словам А. Голуба, несмотря на некоторые расхождения во взглядах с 
Партией регионов в вопросах социальной политики, КПУ продолжает отстаивать 
интересы своих избирателей в составе большинства. 

«Консультации о возможности влияния на правительство до этого момента не 
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исчерпаны, и мы будем продолжать отстаивать свою позицию. Ничего 
удивительного в этой критике нет, потому что мы разные политические силы, 
которые представляют интересы разных слоев населения. И находясь в коалиции, 
мы действительно стараемся отстоять прежде всего обычных граждан», – 
подчеркнул депутат. 

А. Голуб добавил, что членство КПУ в коалиции дает ей дополнительные 
рычаги влияния на правительство, в том числе и в вопросе нецелесообразности 
повышения тарифов на газ для населения. 

«Работая в коалиции, сотрудничая с правительством, мы имеем больше 
возможностей повлиять положительно на развитие этой ситуации, поэтому мы 
будет стараться максимально решать этот вопрос», – отметил он. 

Парламентарий допустил, что руководящие органы партии могут рассмотреть 
целесообразность выхода КПУ из коалиции только тогда, когда ПР или Президент 
В. Янукович нарушат подписанное с коммунистами соглашение о сотрудничестве 
(Версии (www.versii.com). – 2010. 26.07). 

 
*** 

Визит премьер-министра РФ В. Путина на Украину – это не что иное, 
как элемент тихой экспансии России на Украину. Об этом заявил депутат от 
блока «Наша Украина – Народная самооборона» А. Парубий. 

«Россия усиливает свое присутствие в регионе в целом. Поездки 
дипломатические и не только преследуют цель сделать еще больше влияние 
Российской Федерации на Украине, заявления Ю. Лужкова, празднование 
годовщины Черноморского флота – это, на мой взгляд, элемент «тихой 
экспансии», которая проходит фактически при содействии украинского 
политического руководства и, в первую очередь, Президента Украины            
В. Януковича... Я думаю, мы и дальше будем видеть такие же частые визиты. Мы 
видим, как во время этих визитов будут готовиться соглашения, аналогичные 
соглашению по Черноморскому флоту будут постепенной сдачей национальных 
интересов», – отметил он. 

По словам А. Парубия, нынешнее политическое руководство чувствует себя 
скорее колониальной администрацией. «К сожалению, сегодня такие 
политические реалии, политическое руководство вяло реагирует на события, на 
которые должна быть жесткая реакция. Политическое руководство Украины 
продемонстрировало, что чувствует себя скорее колониальной администрацией, 
чем самодостаточными руководителями», – подчеркнул он. 

Отвечая на вопрос, почему замедлились переговоры относительно 
объединения «Газпрома» и «Нефтегаза Украины» А. Парубий сказал: «Условия, 
которые предлагает «Газпром» крайне невыгодны Украине и если бы они были 
приняты украинской стороной, то это привело бы к полному господству России в 
энергетической системе». «Но мы видим, как шаг за шагом Россия напоминает об 
этом вопросе, она будет его ставить и в конце концов заставит В. Януковича и 
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правительство подписать это соглашение на выгодных для нее условиях ... Я 
думаю, это только вопрос времени», – резюмировал А. Парубий (Четверта влада 
(4vlada.net). – 2010. – 26.07). 

 
*** 

Народный депутат Украины от Партии регионов В. Ландык считает, 
что Украине пора переходить на реальные цены во всех сферах хозяйства. Об 
этом он сказал, комментируя заявление министра по вопросам жилищно-
коммунального хозяйства Ю. Хиврича о повышении цены на газ и тепло для 
населения, которое будет осуществлено 15 октября, сообщает пресс-служба 
Партии регионов. 

«Нельзя покупать газ по одной цене, а продавать для населения в несколько 
раз дешевле», – подчеркнул В. Ландык. «Нужно уже переходить на реальные цены 
во всех сферах хозяйства», – добавил он.  

По словам депутата, повышение цен на газ, а за ним и повышение тарифов 
ЖКХ является прогнозируемым и закономерным. «Нужно понимать, что из-за 
трудного положения страны популярных реформ быть не может. Подобные 
решения будут болезненны, но нужно это перетерпеть», – пояснил В. Ландык 
(МинПром – информация бизнес-класса (minprom.com.ua). – 2010. – 26.07).  

 
*** 

Конституционный Суд Украины приступил к рассмотрению 
представления 252 народных депутатов об отмене политреформы 2004 г. Об 
этом сообщили в КСУ.  

Вместе с тем с 26 июля судьи КСУ почти в полном составе ушли в отпуск, 
который продлится до 30 августа. Поэтому рассмотрение данного представления 
закончится уже после отпускного периода. Сейчас по этому делу ведется 
подготовка к рассмотрению на заседании суда (МинПром – информация бизнес-
класса (minprom.com.ua). – 2010. – 26.07).  

 
 

ВИКОНАВЧА ВЛАДА 
 
Президент В. Янукович підписав закон, який забороняє передачу в оренду 

підприємств, що не підлягають приватизації.  
Законом передбачено заборону на надання в оренду цілісних майнових 

комплексів підприємств і структурних підрозділів, включених до переліку об’єктів 
права державної власності, що не підлягають приватизації. 

Також закон передбачає заборону на реорганізацію та ліквідацію 
підприємств, включених до цього переліку. 

Одночасно глава держави доручив Кабміну розробити та внести на розгляд 
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Верховної Ради законопроект, який дозволить уряду приймати рішення щодо 
реорганізації включених до переліку підприємств, якщо це не призведе до 
відчудження державної власності. 

Таким чином має бути врегульована ситуація з обмеженням повноважень 
Кабміну щодо управління об’єктами державної власності, яка виникає після 
прийняття зазначеного закону. 

Повідомляється також, що глава держави повернув до парламенту 
законопроект про внесення змін до закону про міський електричний транспорт. 

Згідно з проголосованим Верховною Радою 1 липня законопроектом, 
встановлювалася норма, що передбачала застосування для міського електричного 
транспорту при проведенні основної діяльності, пов’язаної з 
пасажироперевезеннями, тарифу для населення на спожиту електричну енергію. 

На думку Президента, прийняття такої норми суперечить Конституції та 
закону про ціни і ціноутворення (Українська правда (www.pravda.com.ua). – 2010 
– 26.07). 

 
*** 

Президент України підписав Закон «Про державно-приватне 
партнерство». Президент України В. Янукович підписав Закон «Про державно-
приватне партнерство», прийнятий Верховною Радою України 1 липня цього року. 

Законом визначаються правові, економічні та організаційні засади взаємодії 
державних та приватних партнерів, врегулювання відносин, пов’язаних з 
підготовкою, виконанням та припиненням договорів, що укладаються в рамках 
державно-приватного партнерства, а також встановлення гарантій додержання 
прав та інтересів сторін. Необхідність прийняття цього Закону була визначена в 
Програмі економічних реформ на 2010–2014 рр. 

Закон визначає як основні ознаки державно-приватного партнерства 
забезпечення вищих техніко-економічних показників ефективності діяльності, ніж 
при здійсненні такої діяльності державним партнером без залучення приватного. 
Також ознаками державно-приватного партнерства є довготривалість відносин 
(від 5 до 50 років), передача приватному партнеру частини ризиків, внесення 
приватних інвестицій, а також незмінність протягом усього строку дії договору 
цільового призначення та форми власності об’єкта державно-приватного 
партнерства (Офіційне інтернет-представництво Президента України 
(www.president.gov.ua). – 2010. – 24.07). 

 
*** 

Глава держави підписав Закон України «Про внесення змін до деяких 
законів України щодо видачі експлуатаційних дозволів». 

Закон прийнято з метою приведення існуючих вимог щодо безпеки продуктів 
харчування у відповідність до вимог державних стандартів та нагляду за 
харчовими продуктами, що вже гармонізовані з відповідними міжнародними 
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вимогами. Це сприятиме реформуванню підприємницької діяльності і спрощенню 
ведення бізнесу в Україні у цій сфері. 

Особливо слід підкреслити, що цим Законом чітко визначається конкретний 
перелік підстав для відмови у видачі експлуатаційних дозволів суб’єктам 
підприємницької діяльності, які займаються виробництвом і реалізацією харчових 
продуктів. Це підвищить прозорість та дієвість контролю за їх якістю. 

Окрім того, встановлений Законом 30-денний термін на прийняття рішень 
щодо видачі експлуатаційних дозволів зменшить вплив чиновників на цей процес 
(Офіційне інтернет-представництво Президента України 
(www.president.gov.ua). – 2010. – 26.07).  

 
*** 

Президент України В. Янукович доручив Прем’єр-міністру України            
М. Азарову та голові Ради міністрів Криму В. Джарти вжити негайних 
заходів з тим, щоб до 1 вересня забезпечити Кримську республіканську 
установу «Територіальний центр екстреної медичної допомоги служби 
медицини катастроф» приміщенням, необхідним для її повноцінного 
функціонування (Офіційне Iнтернет-представництво Президента України 
(www.president.gov.ua). – 2010. – 26.07).  

 
*** 

24 липня, приймаючи завершення будівництва Центру ядерної медицини в 
Київській міській онкологічній лікарні, Прем’єр-міністр України М. Азаров 
наголосив, що «ми стали на шлях реформування системи охорони здоров’я, що 
передбачає і модернізацію державної безкоштовної медицини, і сприяння 
швидкому росту приватної медицини, й покриття витрат громадян на 
медичне обслуговування за рахунок медичного страхування».  

Унікальність Центру, який за словами глави уряду, прийме перших пацієнтів 
14 жовтня, полягає в використанні позитронно-емісійних томографічних 
технологій, що дозволяють діагностувати онкозахворювання на початкових 
стадіях та ефективно їх лікувати. 

На майбутнє М. Азаров пообіцяв ще більш «серйозні зміни в охороні 
здоров’я», метою яких є «одне завдання: створити сучасний рівень життя для 
людей». 

Говорячи про хворих на рак, котрі сьогодні змушені лікуватися за власні 
кошти, керівник Кабінету Міністрів сказав: «Я не буду роздавати обіцянки, але є 
пропозиція – і вона обговорювалась з Президентом України В. Януковичем – про 
створення ресурсу для важких онкохворих. Щоб ті, хто не може платити, 
лікувалися б за рахунок держави» (Урядовий портал (www.kmu.gov.ua). – 2010. – 
24.07). 

 
*** 
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Кабмін перерозподілив повноваження, які знаходилися у компетенції 
колишнього віце-прем’єра В. Семиноженка. Про це йдеться у відповідному 
розпорядженні Кабміну, яке оприлюднене на сайті уряду. 

Зокрема, питаннями державної мовної політики буде займатися віце-прем’єр 
Б. Колесніков. Також до його компетенції віднесли міжконфесійні і 
міжнаціональні відносини; культуру, охорону національної культурної спадщини; 
забезпечення захисту суспільної моралі, рекламу, виставкову діяльність. 

До компетенції віце-прем’єра В. Сівковича віднесли питання благодійництва 
та гуманітарної допомоги; обігу наркотичних засобів, психотропних речовин і 
прекурсорів. 

Регулюванням земельних відносин та їх реформуванням, розвитком лісового 
та водного господарства буде займатися віце-прем’єр В. Слаута. 

Питання охорони здоров’я, соціальної політики та освіти віднесли до 
компетенції віце-прем’єра В. Тихонова. 

Перший віце-прем’єр А. Клюєв займатиметься питаннями науково-технічної 
та інноваційної політики; інтелектуальної власності; нагляду за додержанням 
законодавства про працю. 

Крім того, до компетенції віце-прем’єра С. Тігіпка віднесли політику грошових 
доходів, зайнятості населення, трудової міграції. 

Міністр Кабміну А. Толстоухов буде займатися питаннями видавничої та 
архівної справи; прозорості та відкритості діяльності органів виконавчої влади, 
розвитку комунікації влади і суспільства, створення сприятливих умов для 
розвитку громадянського суспільства та ін. (Українська правда 
(www.pravda.com.ua). – 2010 – 26.07). 

 
*** 

Правительство выделило деньги на создание рабочих мест в 7 областях – 
это Волынская, Житомирская, Кировоградская, Луганская, Львовская, 
Черкасская а также Донецкая области. Там уже получили 180 млн грн на 
создание рабочих мест в регионе. Как именно будут освоены эти средства, власть 
еще не решила. Кроме того, еще неясно, на сколько новых рабочих мест их хватит. 
Ориентировочная стоимость создания одного места в машиностроении – более        
59 тыс. грн, в металлургии и в горнодобывающей промышленности – 70 тыс., в 
химической отрасли – свыше 197. По данным Госкомстата, в Донецкой области на 
каждое свободное рабочее место претендуют 7 человек (Перший Діловий канал 
(www.fbc.net.ua). – 2010. – 27.07).  

 
*** 

Кабинет Министров Украины планирует выставить на аукционы те 
земельные участки, которые не используются по целевому назначению 
Министерством обороны и другими силовыми и правоохранительными 
структурами. 
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Как сообщил источник в Государственном комитете по земельным ресурсам, 
соответствующее решение принято на заседании комиссии по контролю за 
использованием и отчуждением земель обороны и других земель государственной 
собственности под председательством вице-премьера по силовым вопросам            
В. Сивковича. 

Министерствам обороны, внутренних дел, чрезвычайных ситуаций, 
Госкомзему, Государственной пограничной службе, Государственному 
департаменту по вопросам исполнения наказаний, Национальной академии 
аграрных наук до 1 сентября поручено провести работу по выявлению участков, 
которые не используются по целевому назначению или больше не требуются для 
подобного использования и подготовке их к продаже путем проведения 
аукционов. 

Кроме того, по данным источника, Минобороны, Министерству аграрной 
политики и Госкомзему поручено разработать механизм передачи земельных 
участков военных совхозов, которые не используются для нужд обороны, в сферу 
управления Министерства агрополитики. 

Также Совету министров Крыма, обладминистрациям, городским 
администрациям Киева и Севастополя поручено организовать рабочие группы для 
проверки фактов изъятия земель обороны и перевода их в земли запаса, ЖКХ и 
прочих целей, после чего принять меры к возвращению незаконно изъятых земель 
в госсобственность до 1 октября (PRESIDENT.org.ua (president.org.ua). – 2010. – 
27.07).  

 
*** 

Відбулося засідання Урядового комітету з питань аграрної політики, під 
час якого було прийнято проект постанови Кабінету Міністрів України «Про 
внесення змін до складу Міжвідомчої комісії сприяння проведенню Першого 
всеукраїнського загального сільськогосподарського перепису та Положення про 
неї». Документом уточнено склад Міжвідомчої комісії у зв’язку зі зміною складу 
уряду та відповідно до розподілу функціональних повноважень. 

Члени Урядового комітету підтримали й проект постанови Кабінету 
Міністрів України «Про затвердження нового складу наглядової ради 
Національного університету біоресурсів і природокористування України та 
внесення змін до його Статуту». Прийняття документу сприятиме підвищенню 
ефективності діяльності закладу як самоврядного дослідницького національного 
університету у сфері підготовки і перепідготовки фахівців аграрного і 
природоохоронного спрямування. 

Серед інших схвалених питань порядку денного – проект постанови Кабінету 
Міністрів України «Про внесення змін до постанови Кабінету Міністрів України 
від 22 лютого 2006 р. № 175». Документом пропонується внести зміни до Статуту 
Української академії аграрних наук з метою приведення у відповідність до Указу 
Президента України «Про надання Українській академії аграрних наук статусу 
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національної» (Урядовий портал (www.kmu.gov.ua). – 2010. – 26.07). 
 

*** 
Фонд держмайна та Брянський машинобудівний завод укладуть мирову 

угоду щодо купівлі Луганськтепловозу. Відповідне доручення дав ФДМ уряд 
розпорядженням від 21 липня. 

Уряд пропонує вирішити конфлікт між сторонами «шляхом укладення між 
Фондом державного майна та закритим акціонерним товариством «Керуюча 
компанія «Брянський машинобудівний завод» договору про зарахування 
зустрічних однорідних вимог». 

«Фонду державного майна забезпечити укладення мирової угоди, умови якої 
передбачатимуть припинення в повному обсязі зобов’язань Фонду, що 
випливають з рішення господарського суду м. Києва від 1 квітня 2010 р. у справі 
№ 40/140, та зобов’язань закритого акціонерного товариства «Керуюча компанія 
«Брянський машинобудівний завод» щодо оплати пакета акцій відповідно до п. 3 
договору купівлі-продажу пакета акцій ВАТ «Холдингова компанія 
«Луганськтепловоз» від 29 червня 2010 р.», – йдеться в рішенні Кабміну 
(Українська правда (www.pravda.com.ua). – 2010 – 26.07). 

 
*** 

У Кабміні підготовлений законопроект із повернення пені за 
прострочення оплати житлово-комунальних послуг. Про це заявив міністр 
житлово-комунального господарства Ю. Хіврич. 

«Підготовлений законопроект щодо повернення пені за прострочення оплати 
житлокомпослуг, яку Верховна Рада заборонила стягувати в 1996 р. у зв’язку з 
масовими затримками виплати зарплат і пенсій», – сказав він. «Думаю, що з            
1 січня 2011 р. пеня повернеться», – додав міністр. 

«Що стосується боргів за минулі роки, то є борги безнадійні, які становлять 
до 15 % всіх боргів – 1,2 млрд грн», – заявив Ю. Хіврич. 

За його словами, «перш за все, це квартплата за кинуті квартири по 
Донецькій, Луганській області, де закрили шахти, люди закрили квартири й 
поїхали назавжди або на заробітки» (Українська правда (www.pravda.com.ua). – 
2010 – 26.07). 

 
*** 

В Украине объединения собственников многоквартирных домов (ОСМД) 
полностью заменят ЖЭКи с 2015 г., рассчитывает министр жилищно-
коммунального хозяйства Ю. Хиврич. 

«Мы примем закон, чтобы с 2015 г. были только ОСМД, а государственные 
ЖЭКи были упразднены», – сказал он. 

Министр пояснил, что с 2011 г. по 2014 г. будет проводиться разъяснительная 
работа по введению ОСДМ, «в том числе и пряником». 
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Ю. Хиврич пояснил, что государство не сможет сегодня содержать и 
ремонтировать дома. «ЖЭК проедает 70 % денег, сданных жильцами в виде 
квартплаты, 10 % тратит на энергоресурсы – обслуживание лифтов, освещение 
подъездов, 15 % – на вывоз мусора и лишь 5 % идет на обслуживание и текущий 
ремонт дома. Этого мало, чтобы подготовить дом к отопительному сезону, 
ремонтировать кровлю, подъезды», – подчеркнул он. 

Министр отметил, что ОСДМ распоряжается деньгами самостоятельно. «К 
тому же он не платит НДС – уже 20 % экономии», – добавил он. 

«На ОСМД в бюджете МинЖКХ на этот год заложено 100 тыс. грн, чтобы 
люди отремонтировали кровлю, стояки, подвалы. 45 млн грн мы выделили на 
ремонт лифтов именно в ОСМД. На следующий год на дотации ОСМД заложено 
1,5 млрд грн – государство будет поощрять тех, кто взял на себя эту ношу», – 
заключил Ю. Хиврич (Версии (www.versii.com). – 2010. 26.07). 

 
*** 

Правительства Мексики и Украины работают в направлении введения 
безвизового режима между странами. Об этом заявила посол Мексики в Украине 
Беренисе Рендон Талавера. 

На вопрос, ездят ли украинцы в Мексику, посол ответила: «Конечно. В 
среднем в месяц выдаем примерно сто виз. Можно сказать, что число 
приезжающих к нам ваших граждан растет, поскольку визы выдаем на пять лет, а 
количество новых обращений за визами не уменьшается». 

Также посол добавила: «Можно предположить, что в Мексике проживают 
300 украинцев. Это преимущественно преподаватели, профессура. Есть инженеры, 
работающие по контрактам, а также украинки, которые вышли замуж за 
мексиканцев» (МинПром – информация бизнес-класса (minprom.com.ua). – 2010. 
– 27.07).  

 
 

ПОЛІТИКА 
 
Третий визит в Украину премьер-министра Российской Федерации            

В. Путина должен был смягчить предыдущие визиты и высказывания мэра 
Москвы Ю. Лужкова и Патриарха Кирилла и убедить в том, что Украину и 
Россию объединяют не столько идеология, сколько экономика. Об этом на 
пресс-конференции сообщил политтехнолог Т. Березовец. 

«Этот третий визит должен был сгладить все неприятные моменты и убедить 
в том, что российские интересы состоят, прежде всего, в экономической, а не в 
идеологической политике. Бесспорно, что эти визиты достаточно разные по своим 
итогам, но основная цель этого визита состоит в том, что у него была как 
внутриукраинская, так и внутрироссийская окрашенность», – подчеркнул експерт 
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(Четверта влада (4vlada.net). – 2010. – 26.07). 
 

*** 
Пастирські поїздки патріарха Московського і всієї Русі Кирила в Україну 

будуть відбуватися щорічно. Про це сказав заступник глави відділу зовнішніх 
церковних зв’язків Московського патріархату протоієрей М. Балашов. 

«Патріарх Кирил вже говорив про свій намір щорічно зустрічати День 
Хрещення Русі (День пам’яті святого князя Володимира) в Києві, на берегах 
Дніпра, де, власне, хрещення Русі і відбувалося», – сказав він. 

М. Балашов повідомив, що з патріаршим відвідуванням Києва щорічно буде 
поєднуватися відвідання ще декількох – двох або трьох – єпархій Української 
православної церкви. 

«Все це, звичайно, не виключає можливості того, що патріарх Кирил буде 
відвідувати Україну частіше, ніж раз на рік, – тоді, коли будуть якісь особливі 
випадки для патріарших відвідувань», – зазначив священик (Українська правда 
(www.pravda.com.ua). – 2010 – 26.07). 

 
*** 

Визит премьера России В. Путина в Украине 24 июля был 
инспекционным. Такое мнение на пресс-конференции в «Главкоме» выразил 
правовед-международник, экс-посол Украины в Великобритании В. Василенко. 

«Я не думаю, что во время этой встречи достигнуты какие-то важные 
договоренности. Это, скорее, инспекционная поездка Путина. Почувствовать, так 
сказать, партнера и убедиться, что он под контролем», – сказал он. 

По мнению дипломата, такие инспекционные поездки являются одним из 
методов осуществления российской внешней политики относительно Украины. 
«Эти поездки осуществляются и президентами, и премьерами, и патриархом 
Кириллом, и на низших уровнях Лужковым, Грызловым и др. Это продуманная 
система, которая осуществляется для того, чтобы контролировать, как украинская 
власть осуществляет заказ российской власти», – убежден дипломат. 

«Режим В. Януковича является орудием осуществления российской политики 
относительно Украины, промежуточная цель которой заключается в уничтожении 
украинской Украины, а окончательная цель – уничтожение независимой 
государственности Украины», – добавил В. Василенко (Главком (glavcom.ua). – 
2010. – 26.07).  

 
*** 

Представители профсоюзов провели встречу с вице-премьер-министром 
Украины С. Тигипко. 

Как заявил заместитель председателя Национального форума профсоюзов 
Украины Г. Кабанченко после встречи, «вице-премьер-министр Украины            
С. Тигипко пообещал в течение двух дней предоставить документы, которые 



 24

обосновывают повышение тарифов на газ для населения и дадут основания 
говорить о том, что учтены позиции профсоюзов при формировании тарифов на 
газ и субсидий для населения». 

Он отметил, что позиция профсоюзов была и является неизменной: «Прежде 
чем вести речь о дополнительных взиманиях с граждан, власть должна 
разработать и принять четкий план реформ в сфере жилищно-коммунального 
хозяйства, но, в первую очередь, решить вопрос возвращения задолженности по 
зарплатам».  

По его словам, если такие реформы будут проведены и согласованы с 
профсоюзами, тогда у граждан будет уверенность, что средства, полученные в 
результате повышения тарифов, используются именно на улучшение их 
благосостояния (ProUA (www.proua.com). – 2010. – 26.07).  

 
*** 

Близько 80 представників «Свободи» та УНА-УНСО провели акцію протесту 
проти візиту в Україну патріарха Кирила.  

Мітингувальники провели свою акцію біля «Українського дому» в Києві. 
Вони тримали прапори з символікою своїх організацій, а також плакати з 
написами «Московський пархат – духовний окупант», «Кирило – патріарх по 
сталінсько-гебістських канону».  

Учасники акції скандували «Слава Україні, героям слава» і «Геть 
московського попа», повідомляють ЗМІ. Близько 20 прихильників акції 
розгорнули біля «Українського дому» величезний прапор України (Українська 
правда (www.pravda.com.ua). – 2010. – 27.07).  

 
*** 

По убеждению председателя Федерации профсоюзов Украины, 
представителя Партии регионов В. Хары, Кабинет Министров не станет в 
ближайшее время повышать пенсионный возраст.  

По его словам, в будущем Украине все же придется пойти на повышение 
пенсионного возраста. По его мнению, для повышения пенсионного возраста 
сначала необходимо реформировать оплату труда и повысить зарплату до 
должного уровня. 

В случае, если будет увеличен пенсионный возраст до 65 лет, больше 
половины мужчин до него не доживут, заявил представитель ПР. «Надо создать 
необходимые социальные условия, и постепенно повышать пенсионный возраст – 
по полгодика», – полагает В. Хара (МинПром – информация бизнес-класса 
(minprom.com.ua). – 2010. – 26.07).  

 
*** 

БЮТ оспорит в Окружном административном суде Киева повышение 
тарифов на газ для населения. Об этом сообщила пресс-служба БЮТ.  
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Согласно сообщению, соответствующий иск в суд подал народный депутат от 
БЮТ С. Власенко. Он просит признать недействительным постановление 
Национальной комиссии регулирования электроэнергетики о повышении 
стоимости газа для населения на 50 %.  

«Мы подготовили соответствующее обращение, поскольку постановление 
НКРЭ №812 от 13 июля 2010 г. было принято со значительным количеством 
нарушений законодательства. Учитывая это, мы считаем, что суд обязан будет 
упразднить постановление НКРЭ, которым цены на газ для населения повышены 
на 50 % – если действовать беспристрастно», – заявил С. Власенко (МинПром – 
информация бизнес-класса (minprom.com.ua). – 2010. – 26.07).  

 
*** 

24 июля на 16-м внеочередном съезде СПУ лидером Социалистической 
партии Украины был избран министр экономики В. Цушко (А. Мороз был 
избран почетным главой СПУ). 

Президент Социологической службы «Украинский барометр» В. Небоженко 
считает, что министр экономики В. Цушко решил возглавить партию, чтобы 
восстановить свои политические позиции как в местной власти, так и в 
парламенте (MIGnews.com.ua (www.mignews.com.ua). – 2010. – 26.07).  

 
*** 

Необхідно притягнути до кримінальної відповідальності тих, хто 
використовував кредити МВФ для особистого збагачення.  

Таку думку висловив лідер Компартії П. Симоненко, якого цитує прес-служба 
КПУ.  

«Треба розібратися у всій історії кредитування України МВФ – з самого 
початку її зародження. Адже якщо ми говоримо про виконання умов перед МВФ і 
кредиторами, що надали кошти для цього, то ми повинні розібратися, де зараз ці 
кредити?», – сказав П. Симоненко.  

 «Настав час, коли влада заявила, що пора навести порядок, і я це 
підтверджую. Порядок потрібно навести, звичайно, і в питанні кредитування 
України», – підкреслив він.  

На думку П. Симоненка, кредитування України грошима МВФ не приносило 
очікуваних результатів, оскільки «частина виділених коштів привласнювалася, що 
примушував країну брати все нові кредити» (Українська правда 
(www.pravda.com.ua). – 2010. – 26.07).  

 
*** 

В РПЦ воспринимают возведение униатского собора в Киеве как 
прозелитизм среди православных. Об этом в ходе видеомоста Москва-Киев 
заявил замглавы Отдела внешних церковных связей Московского патриархата 
протоиерей Н. Балашов. 
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«Исходя из имеющихся статистических данных, полагаю, что размеры 
строящегося в Киеве кафедрального собора Греко-католической церкви явно не 
соответствуют реальным потребностям паствы», – заявил Н. Балашов. По его 
словам, Киев «никогда не был кафедрой греко-католических митрополитов». 

«Думаю, что православным верующим Украины трудно воспринимать 
происходящее иначе как экспансию, направленную на прозелитизм среди 
православной паствы», – заявил священник (Гуляй-Поле (www.politua.su). – 2010. 
– 26.07).  

 
 

ЕКОНОМІКА 
 
У червні 2010 р. ситуація на готівковому валютному ринку була досить 

стабільною, що зумовило невисокі обсяги накопичення готівкової валюти поза 
банківським сектором – всього 76 млн дол. Про це ідеться у повідомленні на веб-
сайті Нацбанку. 

В цілому за ІІ квартал 2010 р. обсяги іноземної готівки поза банками 
скоротились на 378 млн дол., на відміну від першого кварталу, коли вони зросли 
на 1,5 млрд дол., відзначають в НБУ. 

«У червні 2010 р. додатне зведене сальдо платіжного балансу в розмірі            
2,8 млрд дол. дозволило продовжити процес відновлення резервних активів. Їх 
обсяг станом на 1 липня 2010 р. становив 29,5 млрд дол., що забезпечує 
фінансування імпорту товарів та послуг протягом 4,9 місяців майбутнього 
періоду», – зазначається у повідомленні (Економічна правда 
(www.еpravda.com.ua). – 2010 – 26.07). 

 
*** 

Федерація профспілок України (ФПУ) 22 липня подала до Окружного 
адміністративного суду Києва адміністративний позов до Національної 
комісії регулювання електроенергетики про визнання незаконною й відміну 
постанови комісії від 13 липня про підвищення тарифів на природний газ, що 
відпускається для потреб населення. 

Згідно з повідомленням, як треті особи на стороні відповідача НКРЕ залучені 
також Кабінет міністрів і Міністерство юстиції. 

Як повідомлялося, аналогічний позов раніше подав до того ж суду 
Національний форум профспілок України (НФПУ). Перше засідання суду за цим 
позовом відбудеться 16 вересня (Економічна правда (www.еpravda.com.ua). – 
2010 – 26.07). 

 
*** 

За даними дослідження, проведеного компанією GfK Ukraine та 
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Міжнародним центром перспективних досліджень, індекс споживчих 
настроїв у червні 2010 р. знизився з 97,1 пункту у травні до 94,5 пункту у 
червні. 

Водночас, у червні українці оцінили своє поточне становище дещо краще, ніж 
у травні – індекс оцінки поточного становища виріс з 79,3 пункту до 82,2 пункту. 

На думку керівника інформаційно-аналітичного центру FOREX CLUB в 
Україні М. Івченка, це пов’язано з відновленням у більшості галузей національної 
економіки, а також поступовим зростанням доходів населення та заробітної плати. 

«Однак індекс економічних очікувань різко знизився з 108,9 у травні до 102,6 
у червні через можливу другу хвилю фінансової кризи у світі і в Україні. У зв’язку 
з більш песимістичними оцінками майбутнього стану вітчизняної економіки, 
споживачі погіршили свої очікування і з приводу зайнятості населення. Індекс 
очікування динаміки безробіття зріс із 102 до 106,9», – зазначив він. 

«Дивним сигналом» з боку населення експерт називає підвищення індексу 
інфляційних очікувань із 173,6 у травні до 175,7 у червні. «Як правило, при 
зниженні оцінок майбутнього стану економіки та погіршення оцінок стану сфери 
зайнятості, інфляційні очікування в суспільстві повинні знижуватися. Однак 
можлива криза в українців досі асоціюється з підвищенням темпів споживчої 
інфляції, що неправильно і не спостерігається в інших країнах», – зазначив він. 

На думку експерта, підвищення індексу інфляційних очікувань також 
пов’язане з наближенням осіннього сезону, який традиційно є періодом 
підвищення ділової активності в країні і періодом з максимальними темпами 
інфляції (Економічна правда (www.еpravda.com.ua). – 2010 – 26.07). 

 
*** 

Підписаний в липні Президентом В. Януковичем закон про реформу 
газового ринку відкриває дорогу до експансії на ньому російському газовому 
монополісту компанії «Газпром». Про це йдеться аналізі експерта Центру 
Східних досліджень (OSW) А. Гурської. 

Експерт відзначила, що ухвалений та підписаний 16 липня закон формально 
відповідає прийнятій Брюссельській декларації 2009 р., що передбачає 
запровадження європейських стандартів на газовому ринку в Україні, але 
справжні зміни залежатимуть від подальших кроків українських властей. 

В першу чергу мова йде про реальне виокремлення компанії оператора 
газотранспортної системи із компанії «Нафтогаз України» та надання на рівних 
умовах доступу до газопроводів й сховищ усім учасникам ринку. 

Експерт звернула увагу, що в ухваленому законі не взято до уваги вимоги 
іншої директиви Європейської комісії, котра обмежує доступ на ринок інвесторів, 
які не мають розділених компаній із транспортування, видобування та продажу 
газу. 

«Таким чином навіть при частковій лібералізації ринку, закон відкриває 
дорогу до експансії «Газпрому» на українській ринок, яка останнім часом 
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обмежувалася», – відзначила аналітик. 
Експерт також зауважила, що попри визначення в законі вільного вибору 

продавця та постачальника газу, на практиці їх діяльність регулюється 
підконтрольною уряду Національною комісією з ринку електроенергії. 

Крім цього, конкуренцію обмежуватиме чинний порядок, згідно з яким, всі 
компанії, що видобувають газ в Україні з понад 50 % часткою держави, 
зобов’язані продавати паливо «Нафтогазу». 

Експерт зауважила, що закон може привести до лібералізації газового ринку 
України, але водночас на практиці частина його запасів може використовуватися 
владою для розподілу ринку на власний розсуд. 

«Прийняті рішення є значним чином результатом дій ЄС та тиску МВФ на 
український уряд. Вони вказують на зацікавленість властей підтримувати 
співпрацю не лише з Москвою та Газпромом, але також з Заходом», – відзначила 
аналітик (Економічна правда (www.еpravda.com.ua). – 2010 – 26.07). 

 
*** 

В Украине задолженность по выплате заработной платы в июне 2010 г. 
сократилась на 5 % и на 1 июля составила 1,792 млрд грн. В то же время, с 
начала года задолженность по выплате зарплаты выросла на 22 %.  

Об этом сообщили в пресс-службе Государственного комитета статистики 
Украины.  

По данным Госкомстата, самый высокий уровень задолженности (более            
100 млн грн) на 1 июля зафиксирован в трех областях Украины и в Киеве.  

В частности, в Донецкой области задолженность по зарплате на 1 июля 
составила 349,477 млн грн (с начала года выросла на 31 %, в июне – на 7 %), в 
Луганской – 173,806 млн грн (с начала года выросла на 31 %, в июне – на 1 %), в 
Харьковской – 152,486 млн грн (с начала года выросла на 28 %, в июне – 
сократилась на 9 %). На третьем месте по уровню задолженности среди регионов 
Украины находится Киев – 159,95 млн грн (с начала года выросла на 14 %, в июне 
– сократилась на 1 %).  

В Госкомстате отмечают, что рост задолженности по выплате зарплаты с 
начала года зафиксирован во всех областях Украины, кроме Днепропетровской, 
Хмельницкой и Ривненской.  

Только в Черновицкой области задолженность по выплате зарплаты на            
1 июля не превышала 10 млн грн – 7,008 млн грн (с начала года выросла на 23 %, в 
июне – сократилась на 10 %) (ProUA (www.proua.com). – 2010. – 26.07).  

 
*** 

Вопреки требованиям международной ассоциации воздушного 
транспорта IATA понизить стоимость аэронавигационных услуг, 
Минтранссвязи инициирует очередное их повышение.  

По мнению экспертов, в дальнейшем такая политика может привести к утрате 
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транзитных воздушных потоков, а авиакомпании заставит повышать цены на 
билеты. 

На сайте транспортного ведомства представлен к обсуждению проект 
приказа, которым предлагается повышение ставок за аэронавигационное 
обслуживание в среднем на 25 %. Ставка за обслуживание на маршруте будет 
повышена на 22,3 % – до 45,56 евро на 50 т взлетной массы, а за обслуживание на 
подходе и в районе аэродрома – на 28,6 %, до 7,56 евро. Аэронавигационный сбор 
– это плата, которую взимает государство в лице ГП Украэрорух с авиакомпаний 
за то, что те используют воздушное пространство страны и инфраструктуру, 
необходимую для обеспечения полетов и их безопасности. 

Как пишет издание, в обосновании к нормативному акту специалисты 
транспортного ведомства ссылаются на принципы Евроконтроля (Европейской 
организации по обеспечению безопасности аэронавигации). Согласно им, ставки 
платы за аэронавигацию рассчитываются на основе ряда факторов, включающих в 
себя такие, как макроэкономические показатели страны (уровень инфляции, 
учетная ставка, обменные курсы иностранных валют), интенсивность воздушного 
движения, прогнозируемые расходы и капиталовложения на обеспечение 
аэронавигации, а также статистические показатели предыдущих лет 
(Корреспондент.net (korrespondent.net). – 2010. – 27.07).  

 
*** 

Комерційні банки за період з 19 по 26 липня збільшили свій портфель облігацій 
внутрішньої державної позики (ОВДП) на 822,68 млн грн, або на 2,61 %, – до              
32 млрд 353,03 млн грн. Про це ідеться у повідомленні на веб-сайті НБУ. 

За даними Нацбанку, за цей же період нерезиденти збільшили портфель 
ОВДП на 45,67 млн грн, або на 1,5 %, – до 3 млрд 81,69 млн грн. 

Нацбанк за цей період залишив портфель ОВДП на попередньому рівні –           
68 млрд 88,66 млн грн (Економічна правда (www.epravda.com.ua). – 2010. – 
27.07).  

 
*** 

Банкиры считают маловероятным обострение мирового финансового 
кризиса и негативное влияние такого накала на Украину. 

«По моему мнению, нет оснований говорить о том, что Украину ожидает 
вторая волна кризиса, но и списывать такую возможность со счетов не нужно, 
хотя украинская экономика одновременно демонстрирует первые признаки 
оздоровления», – сказал председатель правления «Терра Банка» (Киев)            
К. Шевченко. 

Вместе с тем он отметил, что даже при наличии негативных факторов на 
рынках традиционных украинских экспортных товаров негативного влияния на 
страну не будет, потому что на сегодняшний день есть достаточный запас 
прочности, и есть опыт работы во время первой волны кризиса. 
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 Член правления «Проминвестбанка» В. Кравец затруднился спрогнозировать 
вероятность второй волны кризиса, однако отметил, что макроэкономическая 
ситуация в стране остается сложной. 

Вместе с тем он отметил, что внутреннее потребление товаров не растет, и, 
кроме того, банки, будучи сверхликвидными по предоставляемым на короткий 
срок деньгам, не могут наращивать кредитование предприятий, так как имеют 
большие проблемные долги (Утро-Украина (www.utro.ua). – 2010. – 27.07).  

 
 
 
 

 


